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Wie wil begrijpen wat het 
betekent dat het tijdperk van 
‘easy oil’ op zijn einde loopt, 
vindt een aansprekend 
voorbeeld in het Kashagan-
project in de Kaspische Zee. 
Qua investeringen is het een 
van ’s werelds omvangrijkste 
olie-ontwikkelingen. PAGINA 4 
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cowboy, bruidspaar, skileraar 
of verpleegster, maar dat was 
een geintje, want even stond 
de pomp gratis open. Maar ook 
als er betaald moet worden 
komen niet-verklede mensen 
graag langs bij Shell, aange-
trokken door zuinige Shell 
FuelSave brandstoffen. PAGINA 20



Op basis van de statistieken 
over het eerste halfjaar valt 
maar een conclusie te trekken, 
het wereldoliegebruik daalt 
in 2009. Maar voor 2010 kan 
er alweer sprake zijn van een 
groei. 
Toen het IEA (Internationaal 
Energie Agentschap) het eer-
ste halfjaar van 2009 overzag, 
luidde de prognose dat over het 
hele jaar gemeten de oliecon-
sumptie daalt met 2,2 procent, 
dat is 1,9 miljoen vaten per dag. 
Als gemiddelde. Waarbij het 
IEA er op rekende dat de terug-
gang in de tweede helft van het 
jaar wat afzwakt; aan het eind 
van het tweede kwartaal lag 
de teruggang namelijk reëel op 

3,7 procent, 3,2 miljoen vaten 
per dag. En in augustus lag het 
gebruik zelfs alweer boven dat 
in dezelfde maand in 2008. 
Als de verwachtingen uitko-
men, zijn het vooral de geïn-
dustrialiseerde landen die inle-
veren, min 4,7 procent als 
jaargemiddelde voor de landen 
van het OESO-blok. De rest van 
de wereld (waarin ongeveer 
46 procent van alle olie wordt 
gebruikt tegen 54 procent in 
het OESO-gebied) zal in 2009 
een lichte groei (0,9 procent) te 
zien geven. 
Overigens is het IEA iets opti-
mistischer aan het worden voor 
2010: volgens de jongste ramin-
gen gaat het oliegebruik dan 

omhoog met 1,5 procent, dat 
zijn een extra 1,3 miljoen vaten 
per dag. 
Bij diepere analyse blijkt vooral 
de Verenigde Staten minder olie 
te gebruiken: in het eerste half-
jaar 2009 lag bijvoorbeeld het 
gebruik van vliegtuigbrandstof 
er 1,4 miljoen vaten/dag lager 
dan in 2008, een teruggang met 
11 procent. Het benzinegebruik 
zal, volgens raming van het vak-
blad Oil & Gas Journal, in 2009 
gemiddeld 9 miljoen vaten/dag 
bedragen; tegenover nog 9,6 
mln vaten/dag in 2007. 
Volgens de EIA, Energy Infor-
mation Administration, het sta-
tistisch bureau van de Ameri-
kaanse overheid, zal het lagere 

energiegebruik in de VS dit 
jaar leiden tot een daling met 
5 procent van de energiegere-
lateerde CO2-emissie. Maar de 
EIA telde in de VS in augustus 
dit jaar alweer een gebruik van 
19,2 miljoen vaten per dag en 
dat was slechts 70.000 vaten/
dag minder dan dezelfde maand 
in 2008. 
Bij een dalend oliegebruik is 
het niet verwonderlijk dat de 
ruimte tussen de vraag en het 
technisch maximale aanbod 
groeit. Niet zozeer bij de niet-
OPEC producenten, die vrijwel 
zonder uitzondering op hun top 
produceren (naar verwachting 
van het IEA dit jaar gemiddeld 
51 miljoen vaten per dag tegen 

50,6 mln in 2008) maar wel bij 
de OPEC. De consumptiedaling 
in 2009 komt eigenlijk geheel 
neer op de schouders van de 
OPEC met min 9,7 procent, 
ofwel drie mln vaten/dag.
De grootste OPEC-producent is 
Saoedi-Arabië en juist dat land 
heeft de afgelopen jaren zwaar 
geïnvesteerd in de bouw van 
extra productiecapaciteit. Vol-
gens Khalid al-Falih, CEO van 
Saudi Aramco, is de productie-
capaciteit van dit (staats)bedrijf 
in juli gestegen tot 12 miljoen 
vaten per dag. De Saoedi’s zul-
len dit jaar, door de gedaalde 
wereldconsumptie, echter 
‘slechts’ zo’n 8 miljoen vaten 
per dag produceren. 





UPSTREAM HEARTLAND

ie een gevoel wil krij-
gen wat het betekent dat 
‘easy oil’ zo langzamer-

hand op een productieplateau is geko-
men, waardoor in de toekomst steeds 
vaker onconventionele reserves aan-
gesproken moeten worden, kan zich 
in Kazachstan ruim laten inspireren. 
In het noordelijk deel van de Kaspi-
sche Zee is daar het Kashaganveld in 
ontwikkeling, qua investering waar-
schijnlijk ’s werelds grootste industri-
ele project. 
Het Kashaganveld moet uiteindelijk, 
maar dan zijn de jaren twintig van 
de 21ste eeuw al ruim aangebroken, 
1,5 miljoen vaten olie per dag produ-
ceren. Terwijl het project nog in de 
beginfase is, begint het inmiddels dui-

delijk te worden dat de investerin-
gen in Kashagan de 100 miljard dol-
lar gaan overtreffen, ruim overtreffen 
vermoedelijk zelfs. 
Kashagan is een reus van een veld, 
maar het is een reus met een wat las-
tig, haast ruzie-achtig karakter. Hier 
zit de olie nu eens niet onder grote 
zeediepten en evenmin is het zware 
olie, maar het (carbonaat)veld staat 
onder extreem hoge druk, iets van 
760 bar, en ook is de olie, en dus 
tevens het geassocieerde gas, rijk aan 
zwavelwaterstof, tot zo’n 20 volume-
procenten zelfs. H2S is geen plezierige 
stof. Een kinderfeestballon gevuld 
met gas uit het Kashaganveld zal, als 
de inhoud ontsnapt in een kamer van 
tien bij tien meter, direct dodelijk zijn 



voor de mensen daarin. Het betekent 
extreme veiligheidseisen bij alle pro-
ductie- en verwerkingsprocessen.  
Ook de Kaspische Zee zelf heeft 
enkele hinderlijke karaktertrekken: 
hij is boven het Kashaganveld ondiep 
als ons IJsselmeer, zo’n vier tot vijf 
meter. Maar dan met een klimaat dat 
kennelijk nog niet is geraakt door 
opwarming, ongeveer de helft van het 
jaar vriest het water er namelijk dicht, 
meestal ligt er dan 80-90 centimeter 
dik ijs. Gaat dit ijs kruien dan ontstaan 
tot tien meter hoge ijsruggen.  
En of het allemaal nog niet probleem-
vol genoeg is, is de logistiek in de ove-
rige maanden ook al niet om blij van 
te worden. Wie bijvoorbeeld zwaar 
materiaal te vervoeren heeft, en alles 
is zwaar als je te maken hebt met bij-
voorbeeld gasinjectie met een druk 
van meer dan 800 bar, is aangewezen 
op de Russische Wolga, vanuit West-
Europa te bereiken via de Zwarte Zee 
en het (relatief smalle) Wolga-Don 
kanaal. 

Het heeft eigenlijk iets desperaats dat 
ondanks zoveel natuurlijke barrières 
een consortium van grote oliemaat-
schappijen toch al sinds 1993, twee 

jaar nadat Kazachstan als onafhanke-
lijk land de Sovjetunie kon verlaten, 
geld in dit project stopt. Het tekent 
in elk geval hoe dringend oliemaat-
schappijen verlegen zitten om projec-
ten waarbij zij grote hoeveelheden 
‘eigen olie’ in de reserveboeken kun-
nen schrijven. 
Vier jaar na 1993 had exploratie 
zoveel positieve signalen opgeleverd 
dat met het federale gouvernement 
in Astana een PSA kon worden gete-
kend, een Production Sharing Agree-
ment, een akkoord waarbij de deelne-
mers vooraf investeren om naderhand 
betaald te krijgen met gewonnen olie. 
In 2000 vond de eerste exploratiebo-
ring plaats.
In 2003 werd met de bouwwerkzaam-
heden gestart van Fase I. Het gaat 
om een kunstmatig eiland met pro-
ductiefaciliteiten en productie- en 
injectieputten en zo’n honderd kilo-
meter verder, aan de vastewal bij de 
stad Atyrau, een ruim twee kilome-
ter lange installatie voor elektriciteits-
opwekking plus verdere olie- en gas-
behandeling. Daarbij behoort ook 
zwavelafvang. Inmiddels zijn weer 
zes jaar voorbijgegaan en nog steeds 
is Fase I niet klaar; gevolg van onder 
andere een aanvankelijke onderschat-

ting van de technische uitdaging die 
Kashagan biedt, op zee en op land. En 
net als bij vrijwel alle andere projec-
ten van wereldschaal, heeft de kost-
prijsexplosie in de olie- en gassector 
in de jaren 2004-2008 ook Kashagan 
hard geraakt. Als gevolg daarvan eiste 
de regering in Astana dat het consor-
tium (NCPSA, North Caspian Produc-
tion Sharing Agreement - zie kader) 
nieuwe spelregels en eigendomsver-
houdingen accepteerde. Wat vervol-
gens ook gebeurde. De verwachting 
is nu dat Fase I eind 2012 in produc-
tie komt met een volume van zo’n 
300.000 vaten olie per dag. 

Sinds begin 2009 zijn de verantwoor-
delijkheden voor de verdere ontwik-
keling van het Kashagan- en Kalam-
kasveld nieuw verdeeld over de 
partners in het NCPSA. Aanvanke-
lijk lag het operatorschap voor de 
bouwfase geheel bij het Italiaanse 
Eni. “Maar toen duidelijk werd dat 
het project groter en ingewikkelder 
werd dan aanvankelijk was voorzien 
en onhandelbaar was voor slechts 
één oliemaatschappij, zijn de taken 
gesplitst”, aldus Pieter van den Heu-
vel, bij Exploratie en Productie van 
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Shell in Rijswijk hoofd Strategie, Plan-
ning and Control van Shell Kazakh-
stan Development, het ‘controle- en 
beheerbedrijf’ van de Shell-deelname 
in NCPSA. 
Shell is inmiddels de operator voor de 
uitvoering van Fase II, dat de bouw 
omvat van twee offshore productie-
hubs plus bijbehorende offshore-faci-
liteiten. Als die projecten, in combi-
natie met de bouw van een tweede 
oliebehandelingsstation op het vas-
teland, zijn uitgevoerd heeft Kasha-
gan een productiecapaciteit gekre-
gen van 1 miljoen vaten ruwe olie 
per dag. Shell is momenteel bezig 
met wat in het jargon de FEED heet, 
Front End Engineering and Design.
Het is het ontwerpwerk dat vooraf-
gaat aan de latere bouw- en construc-
tieuitvoering, op de twee kunstmatige 
eilanden waarop de clusters komen 
te staan. 
ExxonMobil wordt de verantwoorde-
lijke partij voor de planning en 
uitvoering van alle boringen op de 
diverse clusters - een enorm kar-
wei van totaal 240 productie- en 
injectieputten.  
Over de werkverdeling van Fase III, 
nog eens drie productiehubs, waar-
mee de productiecapaciteit van Kas-

hagan uiteindelijk op 1,5 miljoen 
vaten per dag komt, valt later nog een 
beslissing. 
Naast de verantwoordelijkheid voor 
de FEED-fase is Shell ook partner in 
de per begin 2009 gevormde 50/50 
productie joint venture North Cas-
pian Production Operating Company 
BV (NCPOC) die vanaf de start van de 
productie van Fase I de verantwoorde-
lijke partij wordt voor alle productie-
operaties van het Kashagancomplex. 
Partner van Shell in deze ‘joint opera-
ting company’ (JOC) is het Kazach-
staanse staatsenergiebedrijf KazMu-
nayGas (KMG). Tot dat moment van 
‘first oil’ in Fase I voert Total de direc-
tie over North Caspian Operating 
Company (NCOC), een JOC die alle 
afzonderlijke activiteiten binnen de 
NCPSA overziet.  

De nieuwe werkverdeling voor het 
Kashagancomplex betekent voor Shell 
een ingrijpende opschaling van acti-
viteiten. Pieter van den Heuvel: “De 
‘voetafdruk’ van Shell in Kazachstan 
is inmiddels flink aan het groeien. 
Shell krijgt een veel hoger profiel in 
het project doordat het direct verant-
woordelijk wordt voor het ontwerp 

en uitvoering van essentiële onderde-
len en later ook voor de totale opera-
ties. Wij hebben een verantwoorde-
lijkheid gekregen voor taken waarbij 
onze wereldwijde kennis en kunde 
voor het verschil kunnen zorgen.”  
Als een relatief ‘eenvoudige’ kapitaal-
deelnemer had Shell, in Rijswijk en 
in Kazachstan, enkele tientallen men-
sen actief voor zaken als financiën en 
algemene beheerstaken, maar met de 
FEED-taken erbij en straks ook de pro-
ductie-operaties, gaat men snel door-
groeien naar vele honderden Shell-
medewerkers. De meesten hiervan 
zullen in Kazachstan werkzaam zijn, 
maar ook in Rijswijk, London en Mos-
kou, Shell’s regionale coördinatiekan-
toor, zullen Shell mensen voor het 
project werken.
Van den Heuvel, die al vijf jaar met 
Kashagan actief is, zegt: “De joint pro-
duction operating company zal bij 
‘first oil’ van Fase I ook nog eens 1.100 
bestaande medewerkers overnemen 
plus het beheer voeren over vele dui-
zenden contractors en uitzendkrach-
ten. Het hele Kashagancomplex bij 
elkaar vormt in feite op wereldschaal 
al in zijn eentje een middelgrote 
oliemaatschappij.” 



Kazachstan, en het hele Kaspische 
gebied, vormt een nieuw upstream 
heartland voor Shell, waarmee wordt 
bedoeld dat het bedrijf er actief werkt 
aan een groot en geïntegreerd com-
plex aan olie- en gasactiviteiten.
Naast de deelname in NCPSA met 16,8 
procent (dus ook 16,8 procent van de 
initiële investeringen in het hele pro-
ject, terug te betalen via het recht op 
geproduceerde olie) heeft Shell ook 
een belang van 50 procent in een 
klein producerend veld (Arman) aan 
de rand van de Kaspische Zee. Poten-
tieel veel interessanter is een 55 pro-
cent belang in het Pearlsveld, dat is 
een offshore reservoir zuidelijk van 
het Kalamkasveld. Shell is hierin part-
ner met KMG en de Oman Oil Com-
pany. In Pearls zijn twee succesvolle 
exploratieboringen uitgevoerd ter-
wijl in 2010 een derde boring wordt 
gedaan waarna een plan voor com-
merciële ontwikkeling kan worden 
gemaakt. 
Een strategisch belangrijk belang van 
Shell is dat in de CPC-pijpleiding die 
loopt van het onshore Tengizveld 
(operator Chevron) westwaarts naar 
Novorossiysk, een Russische haven-
plaats aan de Zwarte Zee. Daar wordt 

de olie in tankers geladen. Door de 
bouw van vijftien nieuwe compressor-
stations zal de transportcapaciteit van 
CPC in 2012 bijna zijn verdubbeld tot 
1,3 miljoen vaten per dag. Pieter van 
den Heuvel: “In elk geval is Shell, via 
de CPC-leiding, de komende tien jaar 
verzekerd van voldoende transportca-
paciteit voor haar olie uit Kashagan.” 
Tot nu toe heeft Shell meer dan $3 
miljard uitgegeven aan activiteiten in 
Kazachstan en dit gaat door met een 
volume van zo’n anderhalf miljard dol-
lar per jaar. 
De verdere potentie van dit Centraal-
Aziatische gebied is groot. Van den 
Heuvel: “Als je kijkt naar de combina-
tie van vier landen daar, Kazachstan, 
Azerbeidjan, Uzbekistan en Turkmeni-
stan, praat je over nu bewezen reser-
ves van ruim 90 miljard vaten olie-
equivalent aan olie en gas, met nog 
een exploratiepotentieel dat, afhanke-
lijk van wie je gelooft, tussen de 40 en 
120 miljard vaten ligt.” 
Als Centraal-Azië inderdaad de brug 
vormt tussen Oost en West, is het 
aan te nemen dat deze potentie nog 
heel wat reizigers uit Oost en West, 
en Noord, met goedgevulde zakken 
en grote ambities over deze brug gaat 
sturen. 



et McKinsey rapport 
‘Pathways to a Low Carbon 
Economy’, biedt een uniek 

stuk gereedschap om het potentieel 
en de kosten van meer dan 200 broei-
kasgasreductiemogelijkheden in alle 
sectoren en regio’s mee te bepalen. 

BKG emissies kunnen in 2030 30 
procent beneden het niveau van 
1990 liggen, maar alleen als alle 
reductiemogelijkheden in volle 
omvang worden benut.
Als de alomvattende aanpak ver-
traagd wordt, zal de kans om de 
temperatuurstijging beneden de 
2 graden Celsius te houden zeer 
waarschijnlijk worden gemist.  
Omdat de mogelijkheden om kli-
maatverandering tegen te gaan 
gefragmenteerd zijn, moet geza-
menlijk worden opgetreden op alle 
plaatsen en in alle sectoren door 
alle onderdelen van de samenle-
ving, dus bedrijven, overheden en 
individuele consumenten. 
De reductiemogelijkheden vallen in 
vier grote categorieën: energie-effi-
ciëntie, transitie naar brandstoffen 

den voor nationale doelen en wereld-
wijde financiële markten.”  
“In het algemeen geldt dat Shell hoopt 
dat Kopenhagen leidt tot een groot-
schalige sectorbenadering waarin 
onder andere CCS erkend zal worden 
als een belangrijke reductietechnolo-
gie. Wij willen dat CCS leidt tot ver-
handelbare emissierechten zoals die 
ook ontstaan in het bestaande Clean 
Development Mechanism. Shell hoopt 
ook dat elk nieuw schone-technolo-
giefonds dat ontstaat steun geeft aan 
de demonstratie- en eerste productie-
fase van een reeks op lage CO2-emis-
sies gerichte energietechnologieën, 
inclusief CCS.” 

De studie van McKinsey is te vinden 
op: http://www.mckinsey.com/client-
service/ccsi/pathways_low_carbon_
economy.asp

De tien bedrijven en instellingen 
die de studie van McKinsey hebben 
betaald, hebben een brochure uitge-
geven met een samenvating van de 
bevindingen: http://www-static.shell.
com/static/responsible_energy/down-
loads/environment/climate_change/
tackling_climate_change.pdf 

met minder koolstof, ander gebruik 
van land en bos en gedragsverande-
ring bij de consument. 

“Onze doelstelling was om bij te dra-
gen aan een wereldwijd geaccep-
teerde reductiecurve [hoeveel kost 
een bepaalde techniek en wat levert 
het op aan reductie] die stakehol-
ders kunnen gebruiken bij het vor-
men van een wereldbeleid rond 
klimaatverandering.” 

“Shell steunde de studie zowel finan-
cieel als met informatie. Wij vertegen-
woordigden de olie- en gassector in 
het project met expertadvies en alge-
mene data namens de hele bedrijfstak. 
Het rapport benutte ook onze inbreng 
op terreinen als CCS, biobrandstoffen, 
transport en scenario-analyses.” 

“De conclusie dat we zonder vertra-
ging moeten starten met de invoe-
ring van alle al bestaande technieken 
en dat de medewerking van alle ont-
wikkelde zowel als zich ontwikke-
lende landen nodig is. Dat is een heel 
belangrijke boodschap.” 

“De constatering dat directe actie 
nodig is, moet niet uitgelegd worden 
dat overheden voor alles de rekening 
moeten betalen - integendeel zelfs. 
Sommige technologiegebieden moe-
ten aanvullende overheidssteun ont-
vangen, maar de meerderheid van de 
noodzakelijke veranderingen komt 
tot stand door de verandering van de 
wereldwijde energiemarkt met de 
invoering van een prijs voor koolstof. 
Systemen als het EU ETS [het BKG-
emissiehandelssysteem van de EU] 
resulteren in een doorbreking van de 

status quo waardoor de investeringen 
in energieproductie van koers veran-
deren. Een koolstofprijs leidt ook tot 
verandering in de kosten van goede-
ren en diensten, in het voordeel van 
die met een lagere koolstofinhoud.” 

“Kijk naar de getallen: deze studie en 
het werk van leidinggevende weten-
schappers vertellen ons dat als zich 
ontwikkelende landen niet mee doen, 
de temperatuurstijging niet beperkt 
kan worden tot de gewenste 2 graden 
boven het pre-industriële tijdperk. 
Zelfs niet als alle emissies in rijke 
landen nul zouden zijn. Het goede 
nieuws is dat ontwikkelende landen 
al besparingsprogramma’s invoeren, 
hernieuwbare energiebronnen ont-
wikkelen en deelnemen in bosbouw-
projecten. Er kan geen twijfel over 
bestaan dat de oplossing niet alleen 
economisch en ecologisch duurzaam 
moet zijn maar ook rechtvaardig.” 

“Het ETS biedt enerzijds flexibiliteit 
en de laagste kosten voor de indu-
strie terwijl het anderzijds de milieu-
doelstellingen binnen bereik brengt. 
Het is een van de onderdelen van 
het European Climate Change Pro-
gramme en nu zien we alleen nog 
maar de uitkomst van het eerste jaar 
in de tweede handelsfase. De eer-
ste fase [2005 t/m 2007] liep zo kort 
dat het niet de noodzakelijke lange-
termijn zekerheid voor investerin-
gen opleverde. Veranderprocessen 
hebben hun tijd nodig, dus zagen we 
nog vooral operationele veranderin-
gen, zoals brandstofsubstitutie en 
procesoptimalisatie. Ik denk dat de 
tweede fase [2008 t/m 2012] een heel 
ander beeld te zien zal geven.” 

“Wij doen dat met ons ‘zes paden 
model’: betere CO2-efficiëntie, afvang 
en opberging van CO2, technologie-
ontwikkeling, aanbod van brandstof-
fen met een lage CO2-inhoud, hulp 
aan onze klanten om minder brand-
stof te gebruiken en door het beplei-
ten van veranderingen.”
“Om geloofwaardig richting onze 
stakeholders te zijn moeten we ons 
CO2-programma uitvoeren. Elk pad 
heeft daarin een belangrijke func-
tie; energie-efficiëntie en CCS, onder-
steund door technologie, staan ech-
ter voorop om onze eigen emissies te 
verminderen.”  

“In Kopenhagen zal de klimaatproble-
matiek niet met één akkoord opgelost 
worden. Het gaat vooral om een basis 
waarop nationaal en regionaal beleid 
gebouwd kan worden, zoals het EU 
ETS en waarmee gecoördineerd, 
grensoverschrijdend beleid mogelijk 
wordt. Met als einddoel om een gro-
tere groep deelnemers bij elkaar te 
brengen zodat sneller en tegen lagere 
kosten resultaten ontstaan. Kopenha-
gen moet ook een totale context bie-





e Kroonprins keek voor het 
eerst rond, en zag dat het 
goed was. De aanwezige Shell-

top stemde blij en trots in. 
Architect Jaap van der Steeg had elk 
detail al vele malen gezien en wist 
eveneens dat het goed was; in grote 
lijnen althans want elke architect 
moet natuurlijk altijd concessies doen 
richting welstandscommissie en aan-
nemer, en zeker altijd aan de porte-
monnee van de opdrachtgever. 
Dertienhonderd medewerkers had-
den al een paar maanden rond kun-
nen kijken, en hadden zelfs al wat inti-
miteit gevonden temidden van 80.000 
vierkante meter vloeroppervlakte, 
zoveel als elf voetbalvelden van UEFA-
formaat. 
Wat verderweg keek het gebouw 
Overhoeks westwaarts neer, en als 
gebouwen een ziel hebben, waarover 
karaktervolle gebouwen vrijwel zeker 
beschikken, dan weende het zachtjes 
bij het gevoel van uitgediend te zijn 

en vol onbeantwoorde vragen over de 
toekomstige bestemming temidden 
van zoveel verandering aan de noor-
delijke IJ-oever. 
Dit alles gebeurde op 16 septem-
ber 2009 toen het Shell Technology 
Centre Amsterdam na ruim drie jaar 
bouw zijn deuren officieel opende. 

In een speech kwam de toenmalige 
Chief Executive van Shell, Jeroen van 
der Veer, terug op de eerste discus-
sies over nieuwbouw van dit tech-
nologiecomplex dat in feite al sinds 
1905 gevestigd is aan het IJ in Amster-
dam-Noord en zich gedurende de 
decennia daar uitbreidde tot een 
eigen dorpje van 27 hectare vol kan-
toren, werkplaatsen, laboratoria en 
proefopstellingen. 
In de beste utilitaristische ontwerp-
stijl van Shell werd volgens Van der 
Veer in dat eerste gesprek een vel ruit-
jespapier gepakt waarop met enkele 

rechte lijnen wanden, vloeren en 
ramen werden getekend, genoeg voor 
1.300 arbeidsplaatsen. Waarna men 
op zijn aandringen toch maar besloot 
om een echte architect in de arm te 
nemen. Na een prijsvraag werd dat 
het bureau Arcadis met Jaap van der 
Steeg. 
“Als je hier één bouwblok van 
gemaakt zou hebben, zou het meren-
deel van de werknemers geen uitzicht 
hebben gehad en dat zou toch echt 
een gemiste kans zijn op zo’n unieke 
locatie”, bespiegelde Van der Steeg na 
de inauguratie. 
Voor de niet-kenner van deze ‘unieke 
locatie’; Shell verkocht 20 van de 27 
hectare aan de gemeente Amsterdam 
voor stadsontwikkeling en hield zelf 
dus zeven hectare aan het IJ, met uit-
zicht op het centrum van Amsterdam, 
inclusief doorkijkjes naar het Cen-
traal Station en het Prinsen- en Rea-
leneiland, waar de inmiddels weer zo 
veelgezochte ‘VOC-mentaliteit’ nog 

van de pakhuiswanden afstraalt. In 
het STCA-gebouw houdt men overi-
gens meer van doorkijkjes naar de 
toekomst. 

Hoe breng je enige vorm van intimi-
teit in een gebouw waarin ruim der-
tienhonderd mensen werken en die, 
hoewel research toch sterk is gecom-
puteriseerd, toch ook nog zo’n negen-
honderd grotere installaties gebruiken 
om nieuwe ideeën te beproeven op 
gebieden als bijvoorbeeld biobrand-
stoffen en vergassing plus synthese? 
Van der Steeg koos voor vijf paral-
lelle gebouwen die in hun hart gekop-
peld zijn door een 180 meter lang gla-
zen atrium van vijf bouwlagen. In het 
atrium breken loopbruggen de ruimte 
waarbij op de knooppunten met de 
parallelle gebouwen de koffievoorzie-
ningen zijn te vinden. Zodat afdelin-
gen daar hun sociale, en ook wel hun 
beroepsmatige contacten vinden. 





Veel kantoren, vergaderzalen en ook 
het bedrijfsrestaurant zijn te vin-
den aan de IJ-zijde. De meer industri-
ele activiteiten zijn aan de landzijde 
geplaatst, een nu nog tamelijk non-
descript bedrijventerrein dat echter 
herontwikkeld gaat worden.
Mede daarom ook zei burgemeester 
Job Cohen dat hij niet zomaar ‘blij’ 
was met de nieuwbouw van Shell, 
maar dat hier zelfs de woorden ‘ver-
heugd’ en ‘trots’ gebruikt moch-
ten worden. Immers, het research-
centrum is, dat zei de burgemeester, 
een “perfecte ondersteuning” van 
het imago van Amsterdam als een 
“waarachtige stad van kennis en 
wetenschap”. 
Dat de nieuwbouw tevens ruimte 
heeft geschapen voor een dynami-
sche stadsontwikkeling in Amster-
dam-Noord, met ook zo’n 2.100 appar-
tementen en een filmmuseum, maakt 
de vreugde en de trots alleen nog 
maar zoeter om van te genieten.   

Overigens was ook Shell trots. De 
bouw verliep naar Shell-normen ‘vei-
lig’, naar de normen van de bouw-
sector zelfs ‘überveilig’, en het is ook 
nog eens een gebouw dat ‘klimaat-
neutraal’ is. Verwarming en koeling 
gebeuren namelijk met aardwarmte - 
op 180 meter diepte steken buizen in 
een aardlaag met water van 12 tot 14 
graden. Met warmtepompen wordt 
dat opgevoerd tot een binnentempe-
ratuur van 22 graden. In de zomer 

draait het proces andersom. De elek-
triciteit van het STCA is ‘groen’ want 
komt van het windpark Egmond aan 
Zee waarin Shell partnert. 
Bovendien is het gebouw heel wat 
goedkoper in onderhoud dan de oude 
situatie. Alles bij elkaar drukt dat de 
exploitatiekosten met iets van een 
miljoen euro per maand. 
Hiermee voldoet ook het gebouw aan 
wat volgens Jeroen van der Veer de 
kerndoelstelling is van technologie, 
namelijk om dingen steeds beter en 
steeds goedkoper te maken. 
Steeds beter, steeds goedkoper, het 
is ook voor de energievoorziening-
van-de-toekomst dringend nood-
zakelijk. Want, aldus de sinds juli bij 
Shell gepensioneerde ex-topman: 
“Er is onvoldoende ‘easy oil and gas’
beschikbaar voor de groeiende 
behoeften. Dus moeten we, naast het 
ontwikkelen van hernieuwbare ener-
gie, meer ‘hard to get oil and gas’
gaan produceren. In alle gevallen 
heeft die nieuwe energie als eigen-
schap dat er meer investeringen, 
meer technologie en ook meer poli-
tiek in zitten dan in onze huidige 
energiebronnen.” 

Peter Voser, nu de CEO van Royal 
Dutch Shell, noemde in zijn speech 
nog een ander aspect van de huidige 
tijd: “De wereld verandert momen-
teel zo snel dat je dagen hebt waarop 
degene die zegt dat iets niet moge-
lijk is, in de rede wordt gevallen door 

iemand die zegt dat hij het al doet.” 
“In het Shell-boek komt ‘het kan niet’ 
niet voor. Het zal niet eenvoudig zijn, 
innovatieve oplossingen zijn zelden 
eenvoudig, maar als de uitdaging het 
grootst is, als iedereen anders het 
hoofd schudt, dan geloven wij dat er 
een weg is.”
Voser ging ook in op de interne vra-
gen die leven naar aanleiding van de 
in uitvoering zijnde reorganisatie bij 
Shell (‘Transition 2009’). “Technolo-
gie is de kern van alles wat we doen. 
Technologie maakt het verschil. Het 
is de beslissende factor in de wereld-
wijde schoonheidswedstrijd waar 
nationale oliemaatschappijen hun 
voorkeurspartner uitzoeken voor het 
uitvoeren van conventionele projec-
ten. Technologie vormt tevens het 
fundament voor de ontwikkeling van 
onconventionele energie, die zogehe-
ten hard to get olie- en gasreserves, 
hernieuwbare bronnen, energie-effi-
ciëntie en CO2-management. Daarom 
blijft de factor technologie bij Shell 
overeind in onze reorganisatie. ‘Ver-
standige mensen leren van de fouten 
van anderen’, luidt het gezegde. Wij 
hebben ook van onze vroegere fouten 
geleerd.”  

Vanuit het nieuwe onderkomen van 
het Shell Technology Centre Amster-
dam moeten antwoorden komen op 
aspecten van wat misschien wel de 
grootste uitdaging is die de wereld 
de komende halve eeuw onder ogen 

heeft te zien; de ombouw van de ener-
gievoorziening naar een duurzame 
basis. Met als extra complicatie dat de 
toevoer van energie tijdens die ver-
bouwing niet wordt onderbroken. 
John Kvitvang, vice president down-
stream technology bij Shell Global 
Solutions, en in feite de opdracht-
gever voor de bouw van het STCA, 
ging in zijn speech in op de haast 
die politiek en samenleving tegen-
woordig eisen bij de energietransi-
tie. Hij haalde het feit aan dat van-
uit Amsterdam al bijna veertig jaar 
wordt gewerkt aan de technologie 
van vergassing en synthese. “Voor een 
moderne samenleving, gewend aan 
het principe van ‘we want it all and 
we want it now’, lijkt zoiets onac-
ceptabel lang. Om toch aanvaard-
bare oplossingen te vinden moeten 
we vooral het delicate evenwicht zien 
te bereiken tussen de soms extreem 
veeleisende politieke en maatschap-
pelijke verwachtingen en onze inno-
vatierivier die voor de buitenwereld 
soms onverklaarbaar traag stroomt. 
Researchers moeten de maatschappe-
lijke roep om snelle resultaten leren 
accepteren en politieke leiders moe-
ten een goed gevoel ontwikkelen voor 
de natuurlijke beperkingen van funda-
mentele research. Om deze positie in 
het midden van de rivier te bereiken, 
moeten bedrijfsleven en samenleving, 
inclusief actiegroepen en politieke lei-
ders, elkaar ontmoeten in een open 
dialoog zonder wantrouwen over 
elkaars bedoelingen.” 



p Pernis hebben ze de 
boodschap van de nieuwe 
CEO Peter Voser over de 

gewenste arbeidsmoraal bij Shell 
goed begrepen; onnut werk de nek 
omdraaien, processen eenvoudiger 
maken en daarna standaardiseren 
en wat er dan resteert aan activitei-
ten zoveel mogelijk automatiseren. En 
ook haast maken met het beleid om 
mensen op lagere niveaus meer ver-
antwoordelijkheid te geven. Allemaal 
bedoeld om de efficiëntie omhoog en 
het kostenniveau omlaag te brengen. 
Hans van Scherpenzeel, directeur 
Shell Pernis, vertelt hoe ze dat 
momenteel op zijn locatie doen, bij-
voorbeeld met het BOB-project. Dat 
heeft niets met auto’s en drank te 
maken, maar staat voor ‘Ballast Over 
Boord’. BOB is onderdeel van het gro-
tere Flexible Flagship programma, 
bedoeld om Pernis, via gerichte inves-
teringen, een vooraanstaande export-
raffinaderij van wereldformaat en 

-kwaliteit te laten zijn. “Daarom zoch-
ten we naar iets nautisch als werk-
titel”, aldus Van Scherpenzeel.
Welke ballast gaat over de reling? “Bij-
voorbeeld loze arbeidstijd, waarin 
monteurs zitten te wachten op hun 
werkvergunningen”, vertelt hij. “Door 
allerlei initiatieven is onze actieve 
sleuteltijd in een jaar verdubbeld. Zo 
hebben we nu dus twee maal de hoe-
veelheid productief werk uit dezelfde 
groep mensen.”      

Hoe kon zoveel loze arbeidstijd ont-
staan? Van Scherpenzeel: “Eerlijk 
gezegd omdat we de afgelopen jaren 
onze procedures steeds ingewikkel-
der hebben gemaakt. Na elk onge-
val was, om herhaling te voorkomen, 
de reactie om nieuwe regels en pro-
cedures te maken. Tot je ziet dat het 
niet werkt. Onze ongevallenstatistie-
ken zijn al jaren min of meer stabiel. 
Al die extra regels genereren dus wel 

veel werk en kosten, maar hebben 
verder weinig resultaat. Nu breken 
we daar doorheen. Minder regels en 
meer eigen verantwoordelijkheid. We 
hebben hier zeer goed getrainde men-
sen rondlopen die in staat zijn zelf 
beslissingen te nemen. En als ze dat 
niet durven moeten ze snel naar hun 
baas om te overleggen. Ik geef toe 
dat dit het ideaalbeeld is, het functio-
neert nog lang niet overal zo, maar we 
werken er aan om de mogelijkheden 
maximaal te benutten.” 
“Nee, ik geloof helemaal niet dat dit 
ten nadele gaat van onze veiligheids-
prestatie. Sterker nog, die wordt er 
alleen maar beter van. Wie weet dat 
hijzelf verantwoordelijk is, denkt 
beter na voor hij iets onderneemt. Vei-
ligheidsbeleid draait er juist om dat 
mensen in hun werk altijd een stap 
vooruit denken.”   

Hoe werkt BOB? Door in het bedrijf 

zo’n 25 Improvement Agents aan te 
stellen, werknemers die eerst een trai-
ning krijgen in ‘organisational excel-
lence’ en dan verbeterprojecten op 
de gebieden van kosten en efficiëntie 
kunnen voorstellen. Waarbij het mid-
den- en topmanagement belooft dat 
ze uitgevoerd worden. En snel. Hans 
van Scherpenzeel: “In eerste instan-
tie kwamen zo’n 80 ideeën binnen die 
we in blokken aanpakken. We geven 
zo’n project dan een ‘crisisstatus’ 
en eisen dat de verbetering binnen 
maximaal zes tot tien weken moet 
zijn uitgevoerd. Het is een top down
en bottom up proces; de werkvloer 
levert de ideeën, het management 
belooft steun bij het uit de weg rui-
men van barrières bij de uitvoering.” 
Wat gaat er zoal overboord? “Bijvoor-
beeld een grote reductie bij het aan-
tal mobiele kranen dat we inhuren, 
of het aantal vacuümwagens. Er is 
nu een vast bovenaantal vastgesteld, 
waardoor wat we inhuren veel doel-



matiger wordt gebruikt. Contractors 
hoeven daar niet ontevreden over 
te zijn, hun materieel, dus kapitaal, 
wordt ook doelmatiger ingezet.” 
En wat betekent BOB in geld, want 
daar gaat het ook in dit spel natuur-
lijk primair om. “We hebben een eer-
ste algemene ‘haircut’ uitgevoerd van 
vijf procent en daarnaast halen we dit 
jaar tien tot vijftien procent besparing 
op het budget voor 2009, dat al lager 
was gesteld dan dat van 2008. BOB 
loopt in elk geval tot eind volgend jaar 
en een tweede ronde BOB moet nog 
eens zo’n tien procent besparing ople-
veren. Dan zouden we dus 25 procent 
kosten uit onze operationele business 
hebben weten te snijden, bepaald een 
significante stap vooruit.” 
En zit Pernis qua kostenstructuur dan 
in het nagestreefde zogeheten eerste 
kwartiel, de best presterende kwart 
van de concurrerende raffinaderijen 
in de wereld? “Omdat het ‘eerste 
kwartiel’ een bewegend doel is, mede 

afhankelijk van economische ontwik-
kelingen, moet je dat telkens apart uit-
rekenen. Maar met een kwart kosten-
verlaging is het gat met de huidige 
beste concurrent in elk geval groten-
deels gedicht”, is de inschatting van 
Van Scherpenzeel.

Intern was de verbetering van de 
kostenstructuur van Pernis als voor-
waarde gesteld voor het doen van 
nieuwe investeringen waarmee het 
bedrijf de ambities van Flexible Flag-
ship kan invullen. (Shell Venster mei 
2008.) 
De in augustus bekendgemaakte 
beslissing om ongeveer een half mil-
jard dollar (ruim 300 mln euro) te 
gaan uitgeven aan een extra ontzwa-
velingsfabriek laat ook al zien dat Per-
nis, met een verwerking van rond 
410.000 vaten ruwe olie per dag Euro-
pa’s grootste raffinaderij, op de goede 
weg is. 

“Het is een investering in kwaliteit, 
niet om de capaciteit van Pernis te 
vergroten”, zei Van Scherpenzeel bij 
de bekendmaking tegen de media. 
De fabriek, de HDS-6 (HydroDeSul-
phurisation, het met inzet van water-
stof ontzwavelen van met name gas-
olie), maakt het Pernis mogelijk om 
huisbrandolie (hbo) te kunnen blijven 
leveren aan vooral Duitsland, Oosten-
rijk en Zwitserland. EU-regels bepa-
len dat hbo vanaf 1 januari 2011 nog 
slechts 50 ppm zwavel mag bevat-
ten waar de officiële grens 1.000 ppm 
(1% volume-inhoud) was maar waar in 
effect momenteel op een specificatie 
van ongeveer 500 ppm wordt afgele-
verd. Hans van Scherpenzeel: “Als we 
geen HDS-6 zouden neerzetten zou-
den we een van onze belangrijkste 
producten niet op specificatie kunnen 
leveren. Dan moet je al snel je door-
zet verminderen en glij je langzaam 
maar wel zeker af tot een lokale pro-
ducent. Dat wil niemand en daarom 



is deze investering zo’n belangrijk sig-
naal dat aangeeft dat Pernis een goede 
toekomst heeft.” 

Onderdeel van het ontzwavelings-
proces is het gebruik van water-
stof. Pernis is al een grote producent 
van waterstof, het spul gaat voor een 
groot deel in de brandstoffen die daar 
gemaakt worden. Waterstof ontstaat 
op Pernis in de platformer (een kataly-
tisch proces waarbij uit ruwe benzine 
- nafta - de componenten voor hoog-
octaan benzine worden gemaakt), in 
een speciale waterstoffabriek waarin 
aardgas wordt omgezet, en in drie 
olievergassers. 
Voor de nieuwe ontzwavelingsfabriek 
is gekozen voor een waterstofcontract 
met een derde partij in het Botlek-
gebied. Hans van Scherpenzeel: “We 
creëren zo een vierde bron voor onze 
behoefte aan waterstof met als voor-
deel een grotere flexibiliteit en ook 
lagere kapitaallasten.”
Het drukken van het investeringsbe-
drag, en dus de omvang van de activa, 
heeft in feite dezelfde achtergrond 
als de kostenvermindering met het 
BOB-project; raffinage is overwegend 
een marginale economische activi-
teit. Vorig jaar zeilden raffinaderijen 
korte tijd mee op de hoge golven van 
een met windkracht elf voortgeblazen 
oliemarkt. Maar zoals Van Scherpen-
zeel het omschrijft: “De raffinagemar-
ges zijn dit jaar zo slecht dat we de 
kosten niet goed kunnen maken.” 

Economisch zware tijden, en toch 
ruim 300 miljoen euro in een vergas-

ser investeren, het vloeit voort uit de 
strategie van Shell om zich te concen-
treren op raffinage-activiteiten die 
qua omvang van wereldklasse zijn, die 
zich qua prestaties in het eerste kwar-
tiel bevinden en die een zeer nauwe 
integratie kennen met grootschalige 
petrochemische activiteiten. 
Pernis is in elk geval qua grootte al 
van wereldklasse (410.000 vaten ruwe 
olie per dag), en is goed op weg naar 
eerste-kwartiel prestaties. Het kent 
bovendien een zeer nauwe integratie 
met chemische fabrieken op het eigen 
terrein en met name Shell Chemie 
Moerdijk waarmee het, verbonden 
door een uitgebreid leidingnetwerk, 
in feite één complex vormt.
Een tweede complex met deze kwali-
teiten is Shell’s Rheinland Raffinerie, 
de bundeling van twee raffinaderijen 
(Godorf en Wesseling) in de buurt 
van Keulen. De twee (met samen een 
doorzet van 340.000 vaten ruwe olie 
per dag) liggen ongeveer vijf kilome-
ter uit elkaar aan de Rijn en worden 
momenteel nauwer met elkaar geïn-
tegreerd via het Connect-project, een 
bundeling van pijpleidingen. Hans 
van Scherpenzeel, (die vroeger raffi-
naderijdirecteur is geweest in Duits-
land): “Net als Pernis is ook Rheinland 
een raffinaderij op wereldschaal met 
een zeer nauwe integratie met che-
mie. Dit soort raffinaderijen kan vol-
gens ons het best overleven in Europa 
waar je te maken hebt met een stagne-
rende bevolking, een gestaag dalende 
vraag naar benzine en nog wel een 
licht groeiende vraag naar midden-
destillaten [zoals diesel en huisbrand-
olie], maar dan wel heel diep ontzwa-
veld.” 



oe gaat dat met jubilarissen; 
ze worden toegesproken, hun 
verdiensten worden gememo-

reerd, iets uitvergroot vaak, en aan 
het eind wordt ze nog een leven toe-
gewenst dat vooral lang en voorspoe-
dig moet zijn. De jubilaris zelf staat er 
meestal wat schutterig bij. 
Maar als de jubilaris nu een fabriek 
is? Of zelfs twee fabrieken, zoals dit 
jaar het geval was bij Shell Chemie op 
Moerdijk waar de ene styreen- en pro-
peenoxidefabriek dertig jaar werd en 
haar jongere zus tien jaar. In elk geval 
stonden beide fabrieken er  niet schut-
terig bij; de oudste ziet er bij publi-
catie van dit verhaal zelfs weer uit-
gesproken jong uit voor haar leeftijd, 
resultaat van een anderhalve maand 
durende grote face-lift.
Chemische fabrieken hebben iets 
koels, in de zin van afstandelijkheid. 
Je ziet niet wat er in gaat, je ziet niet 
wat er in omgaat, je ziet niet wat er 
uit komt. Soms zo hier en daar een 
stoompluimpje wijst op innerlijke 
emoties, maar deze pluimpjes beteke-

nen energieverlies en worden dus tel-
kens kleiner. 
De MSPO I en II op Moerdijk (‘Moer-
dijk Styreen en PropeenOxide’) heb-
ben ook die afstandelijkheid, ondanks 
dat ze samen in een jaar 1,7 miljoen 
ton product kunnen leveren. Daar-
mee zou je zo’n 57.000 vrachtauto’s 
kunnen beladen, elke kalenderdag 
155. Maar slechts zo’n tien procent 
van het volume vertrekt per tank-
wagen of treinwagon, het overgrote 
deel reist per pijpleiding, waarbij een 
van die pijpen richting haven aan het 
Hollandsch Diep gaat voor de bela-
ding van speciale binnenvaart- en zee-
gaande tankers. Zodat je meer opera-
tors op een fi ets op het complex ziet 
dan vrachtwagens.   

Ben je met dertig jaar geen ‘oude 
dame’ in de wereld van styreen en 
propeenoxide? Luc Kersten, afdelings-
chef van het Moerdijkse SMPO-com-
plex [generiek: StyreemMonomeer 
en PropeenOxide] wil daar niet van 

horen. “Dertig jaar is beslist niet oud. 
De fabrieken worden continu geïn-
specteerd en bij de reguliere stops 
worden ze telkens aangepast. Het pro-
ces is bovendien nog steeds goed en 
rendabel. Beide fabrieken op Moerdijk 
horen qua productiviteit en schaal-
grootte tot de wereldtop. Waar in de 
wereld later nieuwe SMPO-fabrie-
ken in gebruik zijn genomen, zijn ze 
niet wezenlijk groter dan onze twee 
eenheden.” 
Kersten voert de jongste onderhouds-
stop van de MSPO I aan als voorbeeld. 
In september en oktober zwermden 
zo’n duizend arbeiders van aanne-
mingsbedrijven uit over het complex 
om te steigeren, te branden, te las-
sen, te hijsen, te sleutelen, om nieuwe 
instrumentatie aan te leggen en om 
alles te testen. 
Kersten: “Een stop is een wettelijk 
voorgeschreven grote inspectie waar-
voor de fabrieken stilgelegd moeten 
worden. Die tijd benutten wij voor 
het uitvoeren van reparaties en vooral 
ook projecten.”  



Soms hebben die projecten tot doel 
om de capaciteit te vergroten (‘debot-
tlenecking’), soms gaat het om een 
betere energie-efficiëntie en ditmaal 
werd de stop vooral gebruikt voor 
modernisering van de veiligheids-
systemen. Er zijn extra geautomati-
seerde ‘loops’ ingebouwd waardoor 
minder op de operator hoeft te wor-
den vertrouwd.
Ook is de productie van propeen-
oxide zodanig aangepast dat een sta-
bieler product met minder verontrei-
niging ontstaat en tevens zal, in het 
geval van een volledige stroomuitval 
van de fabriek, geen verstopping van 
leidingen meer kunnen ontstaan.
Kersten: “Zo is de MSPO I weer voor 
zes jaar modern, het moment van 
de volgende grote stop. In 2011 pas-
sen we op zo’n manier ook de MSPO 
II aan.” 

Zes jaar vooruit, maar dan moet in die 
tijd de economie wel meezitten. In 
december afgelopen jaar gebeurde er 
iets unieks in het dertigjarig leven van 
de MSPO I, voor het eerst werd de 
fabriek geheel stilgelegd, anders dan 
door een storing. Ongekend snel ging 
de rem op de vraag naar styreen en 
propeenoxide. Een maand lag fabriek 
I geheel plat en draaide II op iets van 
tachtig procent van de capaciteit. 
Mark Mureau, assistent afdelingschef 
en acht jaar werkzaam bij het MSPO-
complex: “Met name propeenoxide 
is een gevaarlijke stof waarvan nooit 
veel in voorraad wordt gehouden en 
dat dus altijd direct wordt afgevoerd 
naar bijvoorbeeld de chemiefabrie-
ken van Shell Pernis of die van BASF. 
Toen plotseling aan het eind van de 
hele keten de vraag weg viel, duurde 
het niet lang voor wij aan het begin 

van de keten de productie moesten 
beperken.”  
Het was een haast onwezenlijke situ-
atie, ook omdat niemand wist hoe 
snel de vraag terug zou komen en 
tot welk niveau. Mark Mureau: “Na 
een maand konden we echter beslui-
ten om fabriek I weer in gebruik te 
nemen. De maanden voor de stop 
konden we beide fabrieken zelfs vol-
belast laten draaien en ook voor na de 
stop ziet het er relatief goed uit met 
de bestellingen.” 

Wat is de positie van de beide jarige 
Moerdijkse SMPO-fabrieken in de 
Shell Groep, wil de echte liefheb-
ber nu natuurlijk nog weten. Shell 
heeft een aandeel in vijf SMPO-fabrie-
ken, twee in Moerdijk, twee in Singa-
pore en een in China. (Zie kader ‘Van 
MSPO en SMPO’.)



Samen met aparte styreencapaciteit in 
Canada en Saoedi-Arabië is de wereld-
wijde productiecapaciteit van Shell 
2,5 miljoen ton styreen per jaar, dat 
is bijna tien procent van het totale 
wereldgebruik. 
De markt voor styreen groeit vooral 
sterk in China. Het land gebruikt 
nu zo’n 5 miljoen ton per jaar en de 
consumptie groeit er sneller dan de 
binnenlandse productiecapaciteit. 
Prognoses (van Chemical Markets 
Associates Inc) zeggen dat de Chinese 
markt in 2012 7,5 mln ton in omvang 
zal zijn. 
Naast (cijfers uit 2007) een wereld-
wijde consumptie van 26 miljoen ton 
styreenmonomeer staat een vraag 
naar propeenoxide van ruwweg 7 
miljoen ton. Daarvan vullen Shell-
fabrieken eveneens zo’n tien procent. 
Ongeveer 60 procent van het gebruik 
aan PO gaat naar urethaan en poly-

urethaan toepassingen, zoals schui-
men voor meubels, bedden, auto-
stoelen en bouw. De groei in PO is 
evenwichtiger over de wereld ver-
deeld dan die van SM. 
Op Moerdijk constateert Luc Kersten: 
“Gezien de nieuwe economische ver-
houdingen in de wereld mag je aan-
nemen dat nieuwe productiecapaci-
teit in zowel styreen als propeenoxide 
terecht gaat komen in Azië, waar 
de grootste groeimarkt is, en in het 
Midden-Oosten, waar de grondstof-
fen relatief goedkoop zijn. Maar voor 
onze installaties op Moerdijk zijn de 
vooruitzichten, vooral door de volle-
dige integratie met onze raffinaderij 
Pernis, prima. Europa zal nog weinig 
groei kennen, maar onze fabrieken 
zijn nog steeds modern en dus con-
currerend.” 





ls je tien procent meer liters 
verkoopt dan je eigen werk-
plan, in een markt die met vijf 

procent in volume daalt (diesel) of op 
z’n best vrijwel gelijk blijft (benzine), 
dan heb je duidelijk een sterk merk in 
handen. Shell FuelSave is zo’n kracht-
merk. Niet alleen omdat het deze 
zomer kabouters en cowboys naar 
de tankstations wist te trekken, want 
voor gratis tanken wil iedereen ken-
nelijk wel eens in de verkleedkist 
duiken, maar omdat het vooral veel 
normaal geklede betalende klanten 
trekt. Van de gemiddelde asfaltpiloot 
was al bekend dat hij omrijdkriebels 
krijgt vanaf een of twee cent prijsver-
schil per liter, maar hij blijkt ook tot 
merkontrouw verleid te kunnen wor-
den bij een zuinigheidsbelofte van in 
feite twee procent op een gemiddelde 
tankinhoud, zonder meerkosten.
De eerste presentatie van Shell Fuel-
Save op de Nederlandse markt vond 
plaats op de AutoRAI, de nationale 
blikshow die dit jaar onder zo’n onge-
lukkig recessiegesternte plaatsvond. 
Maar dat Shell sinds die AutoRAI van 
medio april haar diesel en benzine de 
sub branding FuelSave heeft meege-
geven, ontging kennelijk weinigen. 
Het is sindsdien merkbaar drukker op 
de voorterreinen van de Shell-stations. 

De lancering van Shell FuelSave, een 
betere kwaliteit benzine en diesel ten 
opzichte van de conventionele Euro 
95 en diesel voor hetzelfde geld, kwam 
misschien wel op een heel gunstig tijd-
stip: in een neerwaartse economische 
trend voelt een automobilist moge-
lijk eerder een attractie tot ‘zuinig’ 
dan tot ‘schoon’. Als een aanbieder 
dan schoon én zuinig weet te combi-
neren, én het product tegen dezelfde 
prijs aanbiedt, dan is dit haast uitlok-
king tot merkoverspel. Een moderne 
marketingcampagne doet de rest. 
Wat is overigens ‘modern’ in reclame-
land op dit moment? Linda van Schaik 
(vanuit Shell Nederland Verkoop-
maatschappij - SNV - marketing mana-
ger Benefrux, waarmee de Benelux 
plus Frankrijk wordt bedoeld): “De 
tijd van ‘Doe maar een rondje lande-
lijke dagbladen’ ligt inmiddels ver ach-
ter ons”, stelt ze vast. “Voor Shell Fuel-
Save hebben we naast kranten ook 
tijdschriften, televisie en radio inge-
zet, maar ook diverse mogelijkheden 
benut van internet. Er is sprake van 
een enorme versnippering waar je 
tegenwoordig je consumenten vindt. 
Dagbladen worden veel minder gele-
zen, vooral door jonge mensen. Maar 
jongeren kijken ook nog eens heel 

gefragmenteerd en relatief weinig 
naar de televisie. Je vindt ze wel op 
internet, maar daar nóg veel meer ver-
snipperd over ontelbare websites en 
informatiedragers.”
‘Op internet gaan’ betekent eigen 
producties plaatsen op populaire sites 
(Linda van Schaik: “Het grootste 
succes bereikten we via NU.nl.”), het 
bieden van een eigen site onder de 
Shell-paraplu, en ook het ‘zaaien’, dat 
zijn allerlei technieken om je bood-
schap via de levering van ‘content’ 
zoveel mogelijk via het web te 
verspreiden. Digitale ‘mond-tot-mond’ 
werd gestimuleerd met bijvoorbeeld 
een ‘bel viral’, een fi lmpje waarin 
de webkijker zelf (vocaal) kon 
meespelen met Jeroen van Konings-
brugge en een zunig Zeeuwsch 
Meisje. (Wie hem nog niet kent: 
http://www.elkedruppeltelt.nl/)

“Bij de enorme versnippering van de 
manieren waarop je het publiek pro-
beert te bereiken, is het extreem 
belangrijk dat iedereen heel scherp 
is op de vraag wat je echt wilt vertel-
len, dus hoe je je wilt positioneren”, 
zegt Linda van Schaik. “Elk communi-
catieplatform heeft een eigen techno-
logieplatform, waardoor het publiek 



verschillende boodschappen kan 
krijgen.” 
Wat was de kernboodschap die ieder-
een, ongeacht het medium, moest 
onthouden? Van Schaik: “’Shell Fuel-
Save is het eerste tastbare resultaat 
van het Shell-beleid om klanten te hel-
pen minder brandstof te gebruiken.’ 
En daaruit moet dan een nieuwsgie-
righeid bij mensen ontstaan om meer 
over dit product te weten te komen.” 
Maar gelooft de consument dit, Shell 
die oproept om minder brandstof 
te gaan gebruiken? Van Schaik: “De 
grote uitdaging was om bij de eer-
ste perspresentatie van Shell Fuel-
Save deze boodschap in combinatie te 
brengen met de grote lijn in het Shell-
denken. Dan heb je het over de ‘drie 
harde waarheden’*) en de voorkeur 
voor Shell voor haar Blueprints scena-
rio**). Daaruit volgt logischerwijs het 
zo zuinig mogelijk omgaan met ener-
gie. Als je Shell FuelSave in dat kader 
plaatst, kijg je een luisterend oor bij 
de pers en de consument en geen 
cynische reacties in de lijn van ‘hoezo 
minder brandstof gebruiken, het gaat 
jullie toch juist om zoveel mogelijk 
brandstof te verkopen.’ Nee, het gaat 
ons er echt om dat er minder brand-
stof wordt gebruikt, maar als mensen 
dan toch benzine en diesel nodig heb-
ben, ze het bij Shell kopen.”    

De marktintroductie van de Shell 
FuelSave-brandstoffen ontmoette 
inderdaad geen cynisme, kreeg zelfs 
een onverwacht positieve reactie. 
Linda van Schaik: “We zijn bepaald 
aangenaam verrast.” Op de datum van 
dit gesprek waren de resultaten tot en 
met juli bekend, “en elke maand zaten 
we zo’n tien procent boven ons eigen 
verkoopplan.”
Dit moet de toestroom van nieuwe 
klanten zijn, aldus Van Schaik, want 
de totale markt, die door het Cen-
traal Bureau voor de Statistiek wordt 
geteld, liet in die periode een daling 
in volume zien van zo’n vijf procent 
bij diesel en hij bleef vrijwel gelijk bij 
benzine. 
Van Schaik: “De daling bij diesel komt 
vooral door minder vrachtverkeer en 
we hebben ook de indruk dat er met 
lease-auto’s, die vaak op diesel rij-
den, wat minder kilometers worden 
gemaakt. De particuliere automobilist 
is minder beïnvloed door de recessie.” 
De groei bij Shell schrijft Linda van 
Schaik overigens niet alleen toe aan 
Shell FuelSave. “Er tanken ook meer 
mensen die Shell vroeger niet in over-

weging namen omdat wij als merk 
een minder gunstige prijsperceptie 
hadden. Op een aantal manieren heb-
ben we daaraan gewerkt. We heb-
ben ons systeem voor het bepalen 
van de individuele pompprijzen zoda-
nig verbeterd dat we over het hele 
land waar kunnen maken dat we con-
tinu een scherpe prijsstelling hebben. 
Prijsaanpassing aan de concurrentie 
in de omgeving van het station kan 
nu binnen een mum van tijd  gebeu-
ren. Dit jaar hebben we dit onder de 
aandacht van onze klanten gebracht 
met de campagne ‘Elders goedkoper, 
geld terug’. Daarmee laten we zien dat 
Shell scherpe en concurrerende prij-
zen hanteert en dat het dure imago 
niet correct is. Ook zijn we gestopt 
met het communiceren van kortin-
gen op het voorterrein. Je ziet vaak 
dat bepaalde stations het niet zo nauw 
nemen en bijvoorbeeld ‘8 cent kor-
ting’ communiceren terwijl ze in wer-
kelijkheid maar 4 cent geven. Door 
deze kortingscommunicatie af te 
schaffen, nodigen wij onze klanten uit 
te kijken naar het prijzenbord en zelf 
vast te stellen dat Shell concurrerende 
prijzen hanteert ten opzichte van haar 
concurrenten.”

Slotvraag: als Shell zo’n succes heeft 
met de Shell FuelSave-formule, 
waarom heeft de concurrentie nog 
niet gereageerd, zoals sommige mer-
ken wel deden toen Shell haar Shell 
V-Power specialisaties voor benzine 
en diesel lanceerde? Linda van Schaik: 

“De kans is natuurlijk aanwezig dat dit 
nog gaat gebeuren. Maar het heeft ons 
meer dan twee jaar research en ont-
wikkelingstijd gekost voor we Shell 
FuelSave konden lanceren inclusief de 
belofte dat je hiermee echt gemiddeld 
een liter uitspaart op een tankbeurt. 
En dat voor hetzelfde geld! Dat doe je 
niet zomaar even na.”  

*) De ‘drie harde waarheden’: 
1)  Het aantal inwoners op aarde groeit, van 

nu zo’n 6,7 miljard naar ongeveer 9,3 mil-
jard in 2050. Gelijk groeit hun gemid-
delde welvaart, dus ook de vraag naar 
energie; mogelijk verdubbelt de vraag 
tussen nu en 2050. 

2)  De productiecapaciteit van ‘easy oil and 
gas’, makkelijk toegankelijk en goed-
koop te produceren, nadert zijn pla-
teau. Nieuwe, onconventionele bronnen 
(‘hard to get oil and gas’) zijn er genoeg 
maar ze zijn duurder te ontwikkelen en 
te produceren. Ook hebben ze vaak een 
hogere koolstofi nhoud, dus meer CO2-
emissies. 

3)  De uitstoot van CO2 gaat stijgen; de 
urgentie om maatregelen te nemen om 
broeikasgassen uit de atmosfeer te hou-
den neemt daardoor toe. 

**) Shell heeft twee toekomstscenario’s: een 
daarvan is getiteld ‘Scramble’; in feite een 
‘de wal zal het schip keren’ scenario, waarbij 
vraag en aanbod van energie frequent gaan 
botsen, uit welke botsing nieuwe ontwikke-
lingen ontstaan.  
Het tweede scenario ‘Blueprints’ is een 
zoveel mogelijk internationaal gestuurde ont-
wikkeling van de energietransitie waarbij 
geprobeerd wordt fricties (die kunnen leiden 
tot onbeheersbare en onvoorspelbare maat-
schappelijke problemen) te vermijden. Shell 
heeft een grote voorkeur voor een ontwikke-
ling langs de lijn van ‘Blueprints’. 



De eerste vondst dateert al van 1980 
maar medio september gaven de drie 
partners (Chevron 50% en operator, 
Shell en ExxonMobil elk 25%) dan ein-
delijk het officiële groene licht voor 
het Gorgon LNG-project voor de kust 
van Zuidwest-Australië. Een maand 
eerder keurde het gouvernement van 
de deelstaat West Australië het milieu-
plan van Gorgon goed en stemde de 
federale overheid in Canberra in met 
het uiteindelijk overnemen van de 
aansprakelijkheid voor de opberging 
van CO2 in een groot waterhoudend 
reservoir onder de zeebodem in de 
buurt van Barrow Island. Dit wordt, 
met jaarlijks een injectie van 
3,4 miljoen ton CO2, het grootste 
CCS-project ter wereld. 
Ook kwam aan het eind van de 
maand vanuit Canberra de laatst 
benodigde milieuvergunning 
binnen, inclusief de 
vaststelling 

Gorgon wordt het grootste grondstof-
fenproject ooit uitgevoerd in Austra-
lië met volgens de operator een prijs-
kaartje van zo’n A$43 miljard, dat is 
$37 miljard of 25 miljard euro. 
Gorgon is een complex van negen off-
shore gasvelden met een gezamen-
lijk geschatte gasinhoud van minstens 
1.100 miljard m3. De gasvelden lig-
gen onder 200 tot 1.300 meter diep 
water van de Indische Oceaan en zul-
len met op de zeebodem geplaatste 
putteninstallaties worden geprodu-
ceerd. Op Barrow Island worden een 
gasbehandelstation en drie LNG-trei-
nen gebouwd met samen een capaci-

I N D I S C H E  O C E A A N

Shell is een niet onaanzienlijke spon-
sor van de Nigeriaanse schatkist: het 
door Shell bestuurde bedrijf SPDC 
(Shell Petroleum Development Com-
pany) droeg in de vier jaar van 2005 
tot en met 2008 ruim $34 miljard af 
aan belastingen en royalties van de 
olie- en gasactiviteiten in het delta-
gebied van de Niger. In die periode 
kwam daar nog eens bijna $2 miljard 
bij van SNEPCO (Shell Nigeria Explo-
ration and Production Company) die 
verantwoorderlijk is voor de Shell-
activiteiten in de diepe offshore in het 
gebied. 
In een verklaring zei Shell dat de fede-
rale overheid, na aftrek van de kosten,  
ongeveer 95 procent ontvangt van 
alle olie- en gasopbrengsten van SPDC 
in de Niger delta. 

Omdat als beleid zoveel mogelijk goe-
deren en diensten in Nigeria zelf wor-
den gekocht, stimuleerden beide door 
Shell bestuurde joint ventures vorig 
jaar de nationale economie met beste-
dingen van meer dan $900 miljoen.
Nigeria is voor ongeveer 95 procent 
van de exportontvangsten en 80 pro-
cent van de overheidsinkomsten 
afhankelijk van de olie- en gassector. 
Shell zei dat het in 2008 ook recht-
streeks $57 miljoen afdroeg aan de 
Niger Delta Development Commis-
sion, een overheidsagentschap dat 
ontwikkelingsprojecten in het gebied 
moet versnellen, en nog eens $25 mil-
joen voor ontwikkelingsprojecten in 
de dorpen in de directe omgeving van 
de olie- en gasactiviteiten.     

Gouverneur Dmitry Zelenin van de 
regio Tver, zo’n 230 kilometer ten 
noordwesten van Moskou was er 
maar wat blij mee, in de stad Torzhok 
in zijn Oblast, startte Shell eind augus-
tus met de bouw van een grote smeer-
oliemengfabriek, een van de groot-
ste zelfs van de hele Royal Dutch 
Shell groep. Als de fabriek eind 2010 
opent werken er 150 mensen met 
de meest moderne productie- en 
distributieystemen. 
Vanuit Torzhok zal Shell de snelgroei-
ende Russische markt voorzien van 
motorolie, transportolie en industri-
ele smeermiddelen. Momenteel is 
Rusland, na de Verenigde Staten en 
China, de in omvang derde markt 
voor motoroliën en smeermiddelen. 
En hoewel de Russische markt door 
de economische crisis in omvang 
daalt dit jaar, zag Shell haar omzet 
in Rusland groeien, bewijs voor de 
sterke reputatie. 

De fabriek, volgens de regionale 
media een investering van zo’n $100 
miljoen, krijgt een capaciteit van 200 
miljoen liter per jaar, dat is ongeveer 
180.000 ton product. 

van speciale beschermingsregels voor 
bijvoorbeeld de kwal-etende schild-
pad, de haas-wallaby (een kleine kan-
goeroe) en de wroetende bettong 
(een klein soort wallaby (foto)). 

teit van 15 miljoen ton LNG per jaar. 
Wekelijks zullen gemiddeld drie LNG-
tankers het vloeibaar aardgas komen 
ophalen. Inmiddels zijn al (voorlo-
pige) lange-termijn contracten gete-
kend, waaronder Japanse, Indiase en 
Chinese afnemers. Volgens plan start 
de LNG-export in de tweede helft van 
2014 en wordt een jaar later ook gas 
geleverd richting Perth. 

Barrow Island heeft een oppervlakte 
van zo’n 200 km2 en ligt ongeveer 
50 km uit de kust. Het eiland heeft de 
status van beschermd natuurgebied 
maar al sinds het begin van de jaren 
zestig vindt er oliewinning plaats. 
(foto boven) In de zomer ‘down 
under’ is het op Barrow Island tussen 
de 30 en 40 graden. 





og geen week aangetre-
den als directeur van 
het Haags Gemeentemu-
seum, bepleitte Benno 

Tempel in zijn nieuwjaarsspeech 
voor de Nederlandse Museumver-
eniging een meer coulante houding 
van de pers tegenover kunstsponso-
ring. Sponsoren hebben behoefte aan 
applaus, en verdienen dat ook, was en 
is de strekking van zijn boodschap. 
Dat heeft hij geweten. De vader-
landse kunstpers viel en masse over 
hem heen. ‘Een goedkope manier 
om een goeie beurt te maken’, aldus 
een redactioneel commentaar in NRC
Handelsblad. En ‘hij speelt met vuur’. 
Hoewel de respons van de pers hef-
tiger was dan hij had voorzien, is 
Tempel allerminst geschrokken. Dat 
spelen met vuur lijkt hem wel te lig-
gen. “Het kenmerkt de verouderde 
opvatting bij het kunstjournaille”, 
zegt hij. “Een majeur punt in de kri-
tiek was dat het noemen van spon-
soren een smet op hun onafhanke-
lijkheid zou betekenen. Dat de pers 
daarmee een oneigenlijk instru-

ment wordt om de naamsbekend-
heid van een bedrijf te vergroten. Ik 
vind dat standpunt ronduit ontluiste-
rend. Het onbenoemd laten van spon-
soren heeft niets met onafhankelijk-
heid te maken; je vertelt maar de helft 
van het verhaal. Het is alsof een kind 
wordt gered van verdrinking, maar de 
held - de redder van het leven - niet 
genoemd mag worden.”

Shell sponsort elk jaar een kunstpro-
ject - een publiekstrekker - in een 
van de drie steden waarmee Shell in 
Nederland het meest verbonden is: 
Amsterdam, Rotterdam en Den Haag. 
“Het is historisch zo gegroeid”, licht 
André Smit, manager social invest-
ment bij Shell toe. “We willen een bij-
drage leveren aan de kunst en cultuur 
in Nederland. En vinden het belang-
rijk dat het toegankelijk is voor een 
groot publiek.” De keuze voor het 
Gemeentemuseum Den Haag heeft 
zeker te maken met het karakter van 
de relatie. “Vertrouwen is het sleutel-
woord”, legt Smit uit. “We moeten een 

klik hebben, elkaar begrijpen. Als er 
ingewikkelde contracten opgesteld 
moeten worden, waar eerst een leger 
juristen zich over moet buigen, begin-
nen we er niet aan.”
Benno Tempel bevestigt het belang 
van wederzijds respect. “Dat is mooi 
hoor, dat Shell eigenlijk nauwelijks 
eisen stelt. Dat ze vertrouwen hebben 
in onze expertise. Zich niet bemoeien 
met de inhoud of samenstelling van 
de tentoonstelling. Petje af! Dat ligt in 
de sportsponsoring wel anders.” 

Voor een pleidooi over de voorde-
len van kunstsponsoring voor bedrij-
ven ben je bij Tempel aan het juiste 
adres. “In kunstsponsoring verbindt 
een bedrijf zijn naam voor een rela-
tief klein bedrag aan iets van grote 
waarde, van maatschappelijk belang. 
En dat zónder dopingschandalen. Het 
is toch fantastisch dat bedrijven bij-
dragen aan ons cultureel erfgoed. Als 
je dat vergelijkt met sportsponsoring. 
Neem voetbal. Geen enkele Neder-
landse eredivisieclub draait jarenlang 

goed. Topspelers - die juist voor blij-
vend succes kunnen zorgen - worden 
snel en duur verkocht aan een buiten-
landse club. Bij ons blijven topstuk-
ken in de collectie. Wij zijn continu 
wereldspelers en spelen jaar in jaar 
uit in de Champions League.”
“Cultuur is randvoorwaardelijk voor 
een gezond land, een gezonde stad. 
Musea alleen kunnen niet garant 
staan voor een gezond cultureel kli-
maat. Dat moet een samenspel zijn 
tussen media, de politiek, het bedrijfs-
leven en particulieren. Het is vreemd 
dat alleen de twee laatste verantwoor-
delijkheid daarvoor nemen. Nu, door 
de economisch crisis, heroverwegen 
bedrijven waaraan ze hun geld beste-
den. De publieke opinie telt dan. De 
pers zou daar een stimulerende rol in 
kunnen spelen, maar doet dat niet.” 

Dat de huidige crisis het verkrijgen 
van sponsoringgelden lastiger maakt, 
is iets dat Tempel weliswaar onder-
schrijft maar niet met angst tegemoet 
ziet. “Er zullen musea verdwijnen in 



Nederland, en op zich is dat niet erg. 
Er zijn er ook teveel. Voor wat er over-
blijft, zie ik volop kansen.”
Ook de teneur vanuit de overheid om 
subsidiegelden terug te schroeven 
onder het motto ‘eigen broek ophou-
den’, accepteert hij als een feit en zelfs 
als een zegen. “De subsidiecultuur 
heeft drijfveren weggenomen. Het 
is schandalig dat je de laatste jaren, 
voor een echte grote, ‘klassieke’ ten-
toonstelling, alleen in steden als Parijs 
of New York terecht kan. In Neder-
land denkt men: ‘ach die Picasso, die 
is toch al dood, daar maken we geen 
tentoonstelling meer over’. Het zou te 
populistisch zijn. Maar wij zijn open-
bare instellingen - eigenlijk plantsoe-
nendiensten die erfgoed beheren - en 
moeten een zo breed mogelijk publiek 
bedienen. Het Rijksmuseum kan toch 
ook niet alle Rembrandts maar in de 
kelder zetten, omdat ze er zelf op uit-
gekeken zijn. De bezuinigingen op 
kunst zullen wel toenemen; ik hoop 
wel dat de overheid reëel blijft.”
“Omgekeerd - kijkend naar het belang 
van kunst en cultuur in de samen-

leving - is het vreemd dat er een veel-
voud aan overheidsgeld naar de 
publieke omroep gaat, terwijl kunst-
programma’s zo ongeveer alleen mid-
den in de nacht te bekijken zijn. Alsof 
kunst niet sexy genoeg zou zijn.”

Vanuit zijn vorige functie - als conser-
vator tentoonstellingen bij het Van 
Gogh Museum - kent Tempel ook de 
bijdrage van Shell aan Van Goghs 
Atelierpraktijk. Het gaat om een 
samenwerking tussen het Van Gogh 
Museum, Shell en Instituut Collec-
tie Nederland, waarbij kennis, capa-
citeit en expertise wordt gedeeld bij 
kunsthistorisch en materiaaltech-
nisch onderzoek naar Van Goghs 
werkwijze en dat van zijn tijdgenoten. 
“Fantastisch!”, zegt hij, “en jaloersma-
kend, want ik zou met Shell pre-
cies hetzelfde willen doen voor onze 
Mondriaancollectie.” 
Het zou volgens Tempel ook die kant 
op moeten gaan: meer verbindin-
gen tussen kunstinstituut en spon-
sor. “Soms is een sponsor ons op het 
lijf geschreven. Zo hopen we binnen-
kort een werk aan te kopen met een 
medisch thema, waarbij een farma-
ceutisch concern natuurlijk goed zou 
kunnen bijspringen.” 
Meestal draait het echter om goede 
relaties, een deugdelijk netwerk. “Ik 
zoek steeds meer naar de inhoude-
lijke verbindingen, ook in marketing-
termen, met joint promotions bij-
voorbeeld.” In analogie met de ‘PS. Ik 
speel zelf ook mee’ - woorden in de 
nieuwjaarsbrief van directeur Sjarel 
Ex van Museum Boijmans Van Beunin-
gen - zou Tempel geen enkele moeite 
hebben met een ‘PS. Ik tank bij Shell’. 
(“Doe ik ook meestal.”). Het ken-
merkt de innovatieve opstelling van 
het museum en zijn directeur. Ook in 
dat licht is in Shell een bondgenoot 
gevonden. 



De bulkchemie, vooral 
gesymboliseerd door krakers, 
de ‘locomotieven’ waarin 
basisbouwblokken als ethy-
leen en propyleen worden 
gemaakt van raffi naderijstro-
men, is notoir cyclisch. En 
om dat te bewijzen is in 2008 
7 miljoen ton nieuwe kraker-
capaciteit in gebruik geno-
men op een moment dat de 

chemiemarkt juist zwaar in 
de remmen ging. Tot de uit-
breidingen werd besloten in 
de jaren 2006 en 2007 toen 
juist heel weinig extra capa-
citeit werd toegevoegd waar-
door de krakermarges sterk 
stegen. 
Volgens de Oil & Gas Jour-
nal konden alle krakers op 
de wereld op 1 januari 2009 

samen 127 miljoen ton ethy-
leen in een jaar maken. Dat 
was echter zo’n 16 procent 
meer dan de vraag. Nog in 
2004 lag die surpluscapaciteit 
op nul procent en op gemid-
deld 4 procent in 2005 t/m 
2007. 
De grootste toename van 
de krakercapaciteit in 2008 
werd geteld in het Midden-

Oosten - in feite kwam de 
hele toename met 7 mln ton 
jaarcapaciteit daar tot stand. 
Goedkope grondstoffen en 
een verandering in de indu-
striepolitiek van veel landen 
(eigen grondstoffen opwer-
ken) waren de belangrijkste 
redenen voor de groei. 
Op 1 jnauari van dit jaar was 
de VS nog steeds het land 

met de grootste ethyleenca-
paciteit (28,5 miljoen ton), 
gevolgd door Saoedi-Arabië 
(9,4 mln ton) en China (7,3 
mln ton).  
In Nederland staan krakers 
bij Terneuzen (Dow), Geleen 
(Sabic) en Moerdijk (Shell), 
samen met een capaciteit van 
bijna 4 mln ton/jaar. 

Het was de vierde boring (‘Kidan-6’) 
sinds in 2004 het consortium SRAK 
(South Rub al-Khali, een 50/50 joint ven-
ture van Shell en Saudi Aramco) begon 
met de exploratie naar gas in het zoge-
heten ‘Empty Quarter’, het zuidooste-
lijk woestijndeel van Saoedi-Arabië, en 
het was de eerste waarbij redelijke hoe-
veelheden gas stroomden. Zodat op dit 
moment in groot detail wordt geanaly-
seerd hoe de diepe ondergrond er uit 
ziet, terwijl inmiddels ook twee nieuwe 
boringen (‘Zaynan-2’ en ‘Umm Quloob-1’) 
worden uitgevoerd in dezelfde pré-Kuff 
formatie waarin Kidan-6 opereerde. 
De Kidan-gasvondst werd gedaan in de 
buurt van het Shaybah olieveld dat een 
productiecapaciteit heeft van 750.000 
vaten olie per dag. Het gevonden gas 
bleek rijk aan condensaat en natural gas 
liquids te zijn maar bleek ook een hoog 
percentage zwavelwaterstof te bevatten. 
Of de vondst commercieel aantrekkelijk 
is, moet dus nog worden uitgezocht. 
In begin 2010 wordt nog een zevende 
boring uitgevoerd, het bij de vorming 
van SRAK afgesproken aantal. 

Om onnaspeurbare reden is het eve-
nement vrijwel geluidloos gepasseerd, 
op 27 augustus 1859, dus 150 jaar gele-
den, realiseerde de gepensioneerde 
Edwin Drake, een man die zijn langste 
baan had gevonden als treinconduc-
teur, maar zich graag ‘kolonel’ liet noe-
men, ’s werelds eerste olieboring. Het 
gebeurde op een eilandje in het rivier-
tje Oil Creek, zo genoemd omdat in 
de buurt van oudsher olie opsijpelde, 
nabij Titusville in het noordwesten 
van Pennsylvania. Drake was aange-
steld door het pas opgerichte Seneca 
Oil. Een ‘boring’ is overigens niet hele-
maal het goede woord, want er werd 
geheid, niet roterend geboord. Op 69 
voet diepte, 21 meter, raakten Drake 
en zijn mannen bij toeval een oliehou-
dende laag. Een ander toeval was dat 
de brief waarin Seneca Drake opdracht 
gaf om te stoppen met zijn werk van-
wege het langdurig uitblijven van suc-
ces, hem pas later bereikte. 
De olievondst door Drake bij Titusville 

geldt als de geboorte van de ‘moderne 
olieproductie’. Tot die tijd was 
slechts sijpelolie gebruikt (en 
walvisvet voor lampolie), nu 
ging het om zogeheten ‘rots-
olie’. Sinds 1859 zijn naar 
schatting 1.000 miljard vaten 
(van elk 159 liter) ruwe olie 
geproduceerd, en gebruikt.  





ergio Kapusta kan bogen op 
een rijke carrière in de olie- en 
gaswereld. Als consultant advi-

seert hij overal ter wereld olie- en gas-
winningsbedrijven over onderwerpen 
als materialenkeuze, corrosie, risk 
assessment & integrity, standaardise-
ring, energie-effi ciëntie en duurzame 
processen. Daarnaast schreef hij meer 
dan zeventig artikelen en presentaties 
over elektrochemie, verwering (cor-
rosion control), materialen en acti-
vabeheer (asset integrity). Ervaring 
met hierboven genoemde onderwer-
pen en diensten (waaraan nog kwali-
teitscertifi cering van technologie op 
het gebied van verontreinigd gas en 
low cost-materialen kan worden toe-
gevoegd) deed hij vooral op binnen 
Shell. Kapusta, tenger van postuur 
maar met de kalme uitstraling van 
een Argentijns edelman, paart grote 
gedrevenheid aan de wens zaken zo 
kort en bondig mogelijk samen te vat-
ten: “Dat niets breekt, en niets lekt.” 
Sergio besluit in 1983 bij Shell in 
dienst te treden, mede op grond van 
positieve berichtgeving over een 
hightech CO2-EOR-project in West-
Texas: “In oude olievelden - waar 
soms wel tweederde van de olie ach-
terbleef omdat exploratie te moei-
lijk of te duur was - maakt verbeterde 
oliewinning ofwel EOR (Enhan-
ced Oil Recovery; red.) oliewinning 
alsnog mogelijk. In de jaren tachtig 
gebruikten we CO2 om de olie ‘uit de 
rotsen te wassen’. Voor het CO2-trans-
port werd achthonderd kilometer pijp 
aangelegd. Per dag ging daar liefst 
tien miljoen kubieke meter CO2 door-
heen. Shell heeft dus inmiddels ruim 
een kwart eeuw ervaring met CO2-
opslag.” Trots is hij ook op een zuur-
gasproject in de Verenigde Staten in 
de jaren tachtig (“Waterstofsulfi de 
[H2S] uit sour gas halen. Moeilijke 
omstandigheden - ongewoon hoge 
druk, temperatuur en diepte - maar 
met een ijzersterk ontwikkelingsplan. 
Daar ontwikkelde technologieën 
worden heden ten dage nog steeds 
gebruikt.”), en op de latere diepzee-
projecten, waarbij de werkbare explo-
ratie- en exploitatiediepte van drie-
honderd naar drieduizend meter is 
opgerekt. 

Nieuwe technologie zal volgens hem 
de piek van de koolwaterstoffen-
productie op de planeet naar achte-
ren verschuiven, en in een later sta-
dium de onvermijdelijk te verwachten 
afzwakking van productie vertra-
gen. Zijn inzichten zijn van belang 

voor de strategische koers die Shell de 
komende jaren zal varen. Sergio leidt 
mede de research & ontwikkeling van 
nanotechnologie [productie met ato-
men en moleculen als bouwstenen. 
1 nanometer = 1 miljardste meter], 
waarmee de productie van olie, 
gas en biobrandstoffen versneld en 
gestroomlijnd zal worden. “Op nano-
technologie gebaseerde katalysatoren 
zullen langer en beter hun werk doen. 
Membranen kunnen op moleculair 
niveau stoffen en gassen ‘uitzeven’, 
en zo conventionele petrochemische 
scheidingstechnieken vervangen.” 
In de toekomst zullen nanopartikels 
mogelijk ingezet worden bij Enhan-
ced Oil Recovery; en in composiet-
materialen kunnen ze offshore en 
diepzee-apparatuur lichter en wend-
baarder maken. “Nano coated-boor-
koppen zijn al werkelijkheid. Ook 
kan CO2 zo tegen relatief lage kosten 
uit gasstromen afgescheiden worden 
voor ondergrondse opberging.” 
De link met de hedendaagse contro-

verse rond het Shell-demonstratiepro-
ject voor CO2-opslag in Barendrecht 
is gelegd: “Het publiek ziet CO2, dat 
overigens ook de belletjes in de cham-
pagne maakt, als veel gevaarlijker 
dan gewoon aardgas. Dat is pertinent 
onwaar.” 
Kapusta: “Mensen associëren Shell 
te vaak met het probleem CO2, ter-
wijl we juist door onze beschikbare 
technologie en grote inzetbaarheid 
wereldwijd oplossingen aan kunnen 
dragen. Ik denk dat het bedrijf hier 
een beetje last heeft van wat juristen 
noemen guilt by association.” Dit ter-
wijl Shell zelf een relatief klein aan-
deel heeft in de CO2-uitstoot: “Het 
merendeel van de vele gigatonnen 
CO2 die jaarlijks de atmosfeer in wor-
den gestoten is afkomstig van elektri-
citeitscentrales, wereldwijd transport, 
en veehouderij.” 

Met de lopende herstructureringen 
in het achterhoofd, vrezen sommige 
medewerkers dat Shell dezelfde fou-

ten zal maken als in de jaren negen-
tig, toen het bedrijf voor korte-ter-
mijn bezuinigingen koos in plaats van 
lange-termijn investeringen in techno-
logie. Kapusta: “Destijds vond ik het 
ook onbegrijpelijk dat we onze best 
ontwikkelde technologie verkoch-
ten: we waren de top in contamina-
ted gas [vervuild gas, bijvoorbeeld 
met H2S], ondiep water, en Enhanced 
Oil Recovery - technologie waarmee 
de concurrentie vervolgens goede sier 
kon maken.” 
Sergio sprak onlangs uitgebreid met 
Peter Voser, de nieuwe CEO. “Peter 
is van mening dat we qua techno-
logie de afgelopen vier jaar onder 
Jeroen van der Veer groots gepres-
teerd hebben - en dat beleid wil hij 
voortzetten.” Eigenlijk, stelt Kapusta, 
ís er helemaal geen contradictie: “De 
oplossing van de CO2-kwestie bijvoor-
beeld schuilt op dit moment vooral in 
fi nanciën en emissiehandel. We moe-
ten ons met name sterk maken voor 
een goede prijsvorming. Als de reke-

ning te goedkoop of te duur wordt of 
nul is, blijft iedereen onwillig om in 
CO2-verwerking te investeren.” 
En wie bij investeerders, aandeelhou-
ders en andere stakeholders aan de 
onderhandelingstafel wil aanschui-
ven, zal value for money moeten bie-
den. “Geavanceerde technologie en 
diensten, waarbij geput kan worden 
uit een arsenaal uitstekende investe-
ringen in Research & Development. 
Shell zit tjokvol technologie die niet, 
of nog niet, inzetbaar is. We boeken 
nu snel vooruitgang; ondermeer door 
betere samenwerking van upstream
en downstream-divisies en marke-
ting.” Hij wijst ook op de enorme 
Shell-investeringen (mede via joint 
ventures en samenwerkingsverban-
den met universiteiten) in biobrand-
stoffen uit algen, runder- en kippen-
mest en houtafval: “Zolang we niet 
weten welke technologie de beste zal 
blijken, zetten we onze kaarten voor-
zichtig in, op diverse technologieën. 
De totale energiebalans van de zoge-
heten tweede en derde generatie-bio-

brandstoffen moet hoger worden bij 
een lagere prijs. Ik verwacht dat we 
rond 2015 een signifi cant percentage 
biobrandstoffen op de markt kunnen 
brengen.” 

Onlangs bezocht Sergio Argentinië, 
dat hij samen met vrouw en kinderen 
eenendertig jaar geleden verliet: “Bue-
nos Aires is nog steeds de enige plek 
op aarde waar we de taal accentloos 
spreken. Werken en reizen buiten 
Argentinië hebben ons venster op de 
wereld wel grondig gewijzigd.” 
Destijds zuchtte het land onder het 
juk van een militaire dictatuur. “Nu 
is er meer vrijheid en minder angst, 
maar lijden meer mensen - relatieve 
- armoede, en is er minder zicht op 
economische vooruitgang.” Hij roemt 
het weerstandsvermogen van de 
doorsnee Argentijn: “Ondanks reces-
sie, overheidscorruptie en ambtelijke 
incompetentie; ineffi ciëntie van bank-
wezen, zorg en openbaar vervoer 

werkt men en overlééft - sommigen 
zelfs in voorspoed.” 
Zijn geloof in technologie en weten-
schap, en de progressie die ze het 
mensdom schenken, is ongebroken: 
“Veertig jaar geleden leefden velen 
in Argentinië met vijf mensen in één 
kamer; alles kolengestookt; de meeste 
straten ongeplaveid.” De Kapusta’s 
woonden sindsdien vooral in de Ver-
enigde Staten en Nederland. “Overal 
klaagt iedereen: over weer, verkeer, 
prijzen, cultuur of gebrekkig ver-
krijgbare producten. De globalise-
ring heeft de laatste twintig jaar ech-
ter wèl dezelfde producten, diensten 
en informatie tot in de verste uithoe-
ken beschikbaar gemaakt. Internet en 
mobiele communicatiemiddelen heb-
ben nog grotere gevolgen. Waarden 
als vrijheid en democratie, en zelfs 
het geloof in de vrijemarkteconomie, 
kennen wereldwijde verspreiding. 
Verhoudingsgewijs én in absolute aan-
tallen genieten méér mensen dan ooit 
een hogere levensstandaard.” 

HARD SCIENCE



echnologische ont-
wikkeling heeft geleid 
tot een grootschalige 
democratisering van 

de welvaart. Daar hebben we geza-
menlijk van geprofiteerd. Nu we ook 
de negatieve gevolgen van de indu-
strialisatie ondervinden stellen velen 
zich de vraag: wie neemt het voor-
touw, wie zet de nodige veranderin-
gen in gang? Veel duurzame techno-
logische ontwikkelingen komen niet 
uit de verf omdat de overheid en het 
bedrijfsleven geen fundamentele keu-
zes durven te maken. In plaats van een 
stabiel investeringsklimaat voor alter-
natieve energiewinning te realiseren 
introduceert de overheid ad hoc maat-
regelen die geen wezenlijk effect sor-
teren. De druk die organisaties erva-
ren om een nieuwe technologie direct 
succesvol in de markt te zetten is nu te 
groot voor bedrijven die risicomijdend 
opereren. Men is bang voor de financi-
ele risico’s, bang voor mogelijke repu-
tatieschade - het kartel van de angst 
regeert. Deze collectieve staat van 
verlamming, waarin concurrerende 
bedrijven elkaar angstvallig in de gaten 
houden en iedereen met een beschul-
digende vinger naar de overheid wijst, 
kan alleen worden doorbroken door 
fundamentele keuzes te maken. We 
moeten ons committeren aan een 
gezamenlijk doel en een helder pad uit-
stippelen om dat doel te bereiken. De 
overheid kan de juiste voorwaarden 
creëren, kan nieuwe wetgeving intro-
duceren, een helder subsidiestelsel 
introduceren en zo nieuwe marktkan-
sen creëren voor technologische ver-

nieuwing, maar het zijn de bedrijven 
die het voortouw moeten nemen door 
te investeren in duurzame technologi-
sche ontwikkeling.

Onze geschiedenis kent diverse voor-
beelden van innovatieve ontwikkelin-
gen die lange tijd niet tot wasdom zijn 
gekomen - soms omdat een innovatie 
niet als zodanig werd herkend, maar 
vaker omdat specifieke doelstellingen 
ontbraken. Tot ver in de 18e eeuw 

was de meeste technologie ingebed 
in een gildensysteem. Innovatie vond 
met name plaats binnen bestaande 
sociale verhoudingen. Een innovatie 
als de heimachine werd domweg niet 
toegepast omdat de machine arbeids-
krachten overbodig zou maken. Pas 
in de industriële revolutie begon men 
technologie te zien als het aangewe-
zen middel voor veranderingen en 
kregen ingenieurs een zekere maat-
schappelijke status. Sindsdien wordt 
innovatie vooral in termen van pro-
ductieverbetering en efficiëntiewinst 
gezien. Daar komt nu een belangrijke 
doelstelling bij: duurzaamheid. 
Om technologie te stimuleren is 
een goed investeringsklimaat nodig, 
maar ook een consensus over de rich-
ting die wij willen inslaan. Ik vind 
het nogal obligaat dat organisaties 
een afwachtende houding innemen 
en gelijktijdig met een beschuldi-
gende vinger naar de overheid wij-
zen en roepen dat de doelstellingen 
te ambitieus en de subsidies te laag 
zijn, dat hun handen gebonden zijn 
door de mores van de markt. Ieder-
een heeft te maken met verwachtin-
gen en doelstellingen van anderen: 
overheden hebben een achterban 
van kiezers, organisaties een achter-
ban van aandeelhouders. Elke betrok-
ken partij opereert vanuit een eigen 
krachtenveld en financiële of poli-
tieke belangen mogen niet weerhou-
den een eigen verantwoordelijkheid 
te nemen. Ook is meer samenwer-
king nodig, bijvoorbeeld in de vorm 
van een overkoepelend adviesorgaan, 
dat kan beschikken over de nodige 

wettelijke bevoegdheden om de ont-
wikkelingen op lange termijn te regu-
leren. Om duurzame innovatie wer-
kelijk een kans te geven is een beleid 
nodig dat gedurende een lange peri-
ode van twintig, dertig jaar consis-
tent op duurzaamheid gericht blijft. 
Er moet structureel ruimte worden 
gecreëerd voor radicaal technologisch 
onderzoek, zoals ook gebeurt in de 
medische sector, waar lange tijd met 
nieuwe technologieën kan worden 
geëxperimenteerd. 

Shell is toegetreden tot een industrieconsortium dat een proefproject gaat doen 
om CO2 af te vangen en ondergronds op te bergen bij de Longannet elektrici-
teitscentrale in de buurt van Edinburgh, Schotland. Longannet kan maximaal 
2.300 MW vermogen aan het net afgeven en verbrandt daarvoor 4,5 miljoen 
ton kolen per jaar. Het CCS-consortium brengt alle noodzakelijke disciplines bij 
elkaar, ScottishPower (eigenaar van de centrale), Aker Clean Carbon (ingenieurs-
bureau, gespecialiseerd in CO2-verwijdering), National Grid (eigenaar van pijp-
leidingen en elektriciteitsnetwerken) en Shell (geologische kennis en de boven-
grondse behandeling van gassen en vloeistoffen). 
Aanvankelijk wordt een klein prototype van een unit voor de afvang van CO2

uit rookgassen gebouwd, waarna, volgens planning is het dan 2014, een eerste 
grootschalige eenheid volgt.

‘Shell op de vingers getikt over oliedepot’ kopte de Volkskrant. Want volgens het 
Nationaal Contact Punt, dat klachten onderzoekt over bedrijven die zich niet zou-
den houden aan de richtlijnen van de OESO over maatschappelijk verantwoord 
ondernemen, had Shell meer moeten communiceren met de omwonenden van 
een groot brandstofdepot in de Filippijnse hoofdstad Manilla (foto). Maar ging de 
klacht (van onder andere Milieudefensie, vandaar dat de zaak in Nederland werd 
behandeld) daar dan over? Nee, de voornaamste beweringen waren  dat Shell 
lokale overheden onder druk had gezet om verplaatsing van het depot tegen te 
houden en dat informatie over gezondheids- en veiligheidsrisico’s voor de omwo-
nenden was achtergehouden terwijl ook onvoldoende plannen bestonden om 
die risico’s weg te nemen. Waarop langdurig en diepgaand onderzoek volgde, bij-
voorbeeld door deskundigen van het Rijnmondse DCMR; dat vervolgens uitwees 
dat er geen druk was uitgeoefend en dat er geen gezondheids- en veiligheidsrisi-
co’s zijn. Shell heeft beloofd meer met de omwonenden te praten. Het depot in de 
stadswijk Pandacan is overigens eigendom van meerdere oliemaatschappijen; het 
is samen een enorm groot complex waardoor de helft van alle op de Filippijnen 
gebruikte brandstoffen stroomt en honderd procent van de smeerolie.

Hans Wijers, CEO en voorzitter van de Board van AkzoNobel en non-executive 
lid van de Board van Royal Dutch Shell, is in die laatste functie per 1 oktober 
benoemd tot voorzitter van het Remuneration Committee. Hij volgt hiermee 
Sir Peter Job op die lid blijft van de Board en van dit comité tot zijn pensionering 
van de Board in mei 2010. 
Lord Kerr treedt eveneens af als lid van het Remuneration Committee en treedt 
toe tot het Audit Committee van de RDS Board. 
Tot de hoofdverantwoordelijkheden van het Remuneration Committee behoren 
het vaststellen van de beloning van de Executive Directors van de vennoot-
schap, het vaststellen van hun arbeidscontracten en het bepalen van de 
voorwaarden voor het toekennen van extra beloningen en de vraag of deze 
voorwaarden ook gerealiseerd zijn. 
In mei dit jaar, bij de Algemene Vergadering van Aandeelhouders over het 
boekjaar 2008, verwierpen aandeelhouders van RDS in meerderheid het 
beloningsbeleid voor de top.



Wat de samenwerking tussen over-
heid en bedrijfsleven betreft kunnen 
we veel leren van Duitsland, waar 
overheden en organisaties veel conse-
quenter kiezen voor duurzame inno-
vatie. In Nederland houdt de overheid 
te krampachtig vast aan het principi-
ele standpunt dat alleen precompe-
titieve R&D mag worden gesubsidi-
eerd. Zodra de innovatie te dicht bij 
de markt komt trekt men de handen 
ervan af en laat men de innovatie aan 

de markt over. Ik vind dat een ver-
keerd uitgangspunt, want elke nieuwe 
technologie heeft tijd nodig om vol-
wassen te worden, niet in de laatste 
plaats om consumenten de kans te 
geven om nieuwe technologie te leren 
gebruiken en feedback te geven aan 
producenten. Neem de elektrische 
auto. Er zijn experimenten uitgevoerd 
waarbij kritische consumenten (die de 
elektrische auto aanvankelijk niet als 
volwaardig alternatief beschouwden) 
een half jaar elektrisch mochten rij-

den. Na deze periode bleek een groot 
deel van de consumenten het elektri-
sche rijden te prefereren boven het 
conventionele autorijden. Hetzelfde 
geldt voor de acceptatie van groene 
stroom. Het duurt jaren om consu-
menten te laten beseffen dat zij zelf 
een keuze kunnen maken uit verschil-
lende soorten elektriciteit. 
De angst om in te grijpen in de markt 
is vanuit historisch perspectief ver-
klaarbaar. Tijdens de industriële revo-
lutie is er een nieuwe visie op tech-

nologie ontstaan: innovatie diende 
gevrijwaard te worden van overheids-
ingrijpen. Overheden introduceerden 
een octrooisysteem, een van de eerste 
maatregelen die gericht waren op het 
stimuleren van innovatie. Maar in de 
loop van de negentiende eeuw bleek 
dat de sociale en ecologische effec-
ten van de eerste industrialisatiegolf 
ingrijpen toch noodzakelijk maakten. 
Ook bleek dat de markt grote techni-
sche projecten, bijvoorbeeld op infra-
structureel gebied, niet wist te reali-
seren. De staat moest het falen van de 
markt compenseren. In de twintigste 
eeuw is er continu geëxperimenteerd 
met de verhouding tussen de staat en 
de markt. Gedurende de afgelopen 
decennia domineerde de gedachte dat 
de markt veel ruimte moest krijgen. 
Maar het is duidelijk dat duurzame 
ontwikkelingen daardoor weinig kan-
sen krijgen. Net als aan het einde van 
de negentiende eeuw zal de staat zich 
in samenwerking met de markt moe-
ten inzetten om duurzame technologi-
sche ontwikkelingen te versnellen.

Op de korte termijn zal het bestaande 
energiesysteem zo energiezuinig 
mogelijk moeten worden gemaakt, 
bijvoorbeeld door te investeren in de 
ontwikkeling van betere brandstof-
fen en effi ciëntere verbrandingsmo-
toren. Maar het belang om te inves-
teren in duurzame energiesystemen 
is minstens even groot. De transitie 
naar een duurzaam energiesysteem 
zal gepaard gaan met diversifi catie. Ik 
vind niet dat we ons uitsluitend moe-
ten richten op één enkele veelbelo-
vende alternatieve energiewinning, 
want als het om technologische ont-
wikkeling gaat, dan schieten line-
aire extrapolaties vaak tekort. Welke 
ingrijpende innovatie de verhoudin-
gen op zijn kop zal gaan zetten, valt 
nu niet te voorspellen. Daarom ben ik 
een voorstander van brede investerin-
gen in diverse alternatieve en concur-
rerende energiesystemen. Wanneer 
een portfoliostrategie wordt gevolgd 
zullen de technologische innovaties 
elkaar versterken en zal de technolo-
gische ontwikkeling als geheel effi ci-
enter verlopen. De vraag naar fossiele 
brandstoffen zal nog lange tijd blijven 
bestaan. Toen de stoomaandrijving al 
lang was uitgevonden bleef windener-
gie nog decennialang onmisbaar voor 
de scheepvaart. Zo kan het ook met 
de transitie naar een alternatief ener-
giesysteem gaan. Maar dat we het in 
de toekomst zonder fossiele brand-
stoffen moeten stellen is een feit. En 
hoe eerder Shell kiest voor structurele 
investeringen in de ontwikkeling van 
duurzame energietechnologie, hoe 
langer Shell kan doorgaan met het ver-
kopen van de resterende olie- en gas-
voorraden.” 




